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Megjelenik hétfő kivé-
telével mindennap, hét-
köznap 8. vasárnap 12 

oldalon. 

ÁRA: 1 FORINT 

Katona-
generációk 
Azok a fiúk. akik most 

katonai szolgálatot telje-
sítenek, már a második 
világégés és hazánk fel-
szabadulása után szület-
tek. Apáig még abban a 
másik korban éltek, s jó 
néhányan közülük tanúi 
voltak az első és a má-
sodik világháborúnak. 
Közöttünk élnek — bár 
szomorítóan a betegség 
és az öregség egyre töb-
bet visz közülük a sírba 
— az 1919-es. Magyar 
Tanácsköztársaság nagy-
szerű veteránjai, akik 
azon a tavaszon igaz cé-
lokért ragadtak fegyvert 
és védelmezték azt a ha-
talmat, amely boldogsá-
got akar t a haza dolgos 
lakóinak. Róluk, 1919 
vöröskatonáiról és nép-
hadseregünkben most 
szolgálatot teljesítőkről, 
e katonagenerációkról 
szólnak a sorok. Hiszen 
öregek és fiatalok — a 
magyar tanácshatalom 
fél évszázados jubile-
u m a alkalmából — ta-
lálkoztak és találkoznak 
egymással. 

A néphadsereg egysé-
geiben korábban mozga-
lom indult, azzal a cél-
lal, hogy minden 1919-es 
vöröskatonát felkeresse-
nek — a ma katonái. 
Azok, akik — természe-
tesen más viszonyok kö-
zött —, de ugyaúgy a 
néphatalmat óvják, mint 
tették a tizenkilencesek. 
A szegedi helyőrség ka-
tonái is jártak az öreg 
fegyvertársaknál és tisz-
telettel beszélgettek ve-
lük. hallgatták emléke-
zéseiket, s átnyújtották 
a maguk készítette a ján-
dékokat. Az idős harco-
soknak — sajnos, sokuk-
nak megromlott az 
egészsége — jólesett, 
hogy gondolnak rájuk. 
S többen, mondjuk meg 
őszintén, joggal emleget-
ték, szeretnék, ha kato-
náink, az egységek kép-
viselői rendszeresen fel-
keresnék őket kis eszme-
cserére. 

Tartozunk a tizenki-
lences, fegyverforgató 
elődöknek azzal, hogy a 
hétköznapok sodrában is 
gondoljunk rájuk. Kato-
náink éppen ezt akar-
ják, és az egységek el-
határozása — hangoztat-
ta a magasabb parancs-
nokság képviseletében 
Kiss Lajos vezérőrnagy 
is —, hogy folyamatos 
lesz a kapcsolat. A ka-
tona KISZ-isták íratlan 
és belülről fakadó em-
beri parancsa ez. 

A két katonageneráció 
rendszeres kapcsolatai-
nak első, nagyon fontos 
lépéseit már megtették, 
kölcsönös emberi ha-
szonnal. A találkozáso-
kat — bízvást reméljük 
— újabbak követik. 

Morvay Sándor 

300 milliós költségvetés, 
1 milliárdos vagyon 

Szeged tavalyi gazdálkodása 
Bevétel 290,78, kiadás 262 

millió forint. Ez a városi t a -
nács tavalyi gazdálkodásának 
mérlege. Mint lapunk tegna-
pi számában jeleztük, a 
városi tanács május 23-i 
ülésén szereplő közérdekű 
kérdéseket sorra ismertetjük. 
A tanácsülés jóváhagyólag 
tudomásul vette a tanács 
1968. évi költségvetésének 
végrehajtásáról szóló beszá-
molót is. 

Ha rátekintünk a bevétel 
és a kiadás összegére, nyom-
ban feltűnik a nagy különb-
ség. Az ú j gazdasági irányí-
tásra való áttérés egyik lé-
nyeges eleme volt a tanács-
nál, hogy az évvégi pénzma-
radványok nem vesznek él, 
át lehet vinni 6ket a követ-
kező évre. Ennek az is hasz-
na, hogy a különböző költ-
ségvetési szervek, intézmé-
nyek tavaly már nem igye-
keztek minden áron elkölte-
ni pénzüket: az 1967-es 23 
millió forintos maradvánnyal 
szemben idén 28,8 millió fo-
rint a maradvány összege. 
Ezt a pénzt most a tavaly 
vállalt kötelezettségek tel-
jesítésére, az árváltozások 
fedezésére, valamint tartalék 
képzésére fordít ják. 

A tanácsok bevételeinek 
forrásai közül a vállalatok és 
szövetkezetek költségvetési 
befizetései, a nyereségadó, az 
eszközlekötési járulék, az 
illetményadó összege az ere-
detileg tervezettet 2,4 száza-
lékkal felülmúlta. A kiadá-
sok összege az előző évinél 
4.2, a tervezettnél 4,8 száza-
lékkal volt nagyobb. A ren-
delkezésre álló pénz 33,5 szá-
zalékát kulturális, 30,3 szá-
zalékát szociális és egészség-
ügyi, 17,6 százalékát gazda-
sági, 7 százalékát igazgatási, 
rend- és jogbiztonsági kiadá-
sok fedezésére fordították, 
10,4 százalék a vállalti pénz-
gazdálkodási feladatokra ju-
tott. A tavalyihoz képest va-
lamivel nőttek a gazdasági, 
valamint a szociális és egész-
ségügyi és csökkentek a kul-
turális kiadások. Ennek az 
utóbbinak az az oka, hogy 
kevesebb jutott felújításra. A 
pénzmaradvány egy része 
azonban lehetőséget adott a 
kulturális és szociális intéz-
mények működésének némi 
színvonal-javítására. Súlyos 
gond, hogy a szociális ottho-
nokban, a diákotthonokban 
és az óvodai napközikben 
nem sikerült a férőhelyek 
számát növelni. 

Javulás tapasztalható a 
kerületek kommunális ellá-
tásában, bár az utak fenntar-
tására és felújítására bizto-
sított keretösszeg távolról 
sem fedezi a szükségletet. A 
város gyorsan fejlődik, s ve-

le együtt rohamosan nő a 
forgalom. Az utak rossz ál-
lapotából, s egyre nagyobb 
igénybevételéből következik, 
hogy az útfelújításra szánt 
összeget fel kell emelni. 

Mint ismeretes, tavaly drá-
gábbak lettek az építőipar 
árai. A tanács az ártöbbletet 
nem kapta vissza, s nem is 
minden árváltozást fedezett a 
Pénzügyminisztérium erre a 
célra rendelkezésre bocsátott 
pótelőirányzatra. Ez néhány 
tanácsi intézménynél súlyos 
gondot okozott A hiányt a 
tanács a költségvetési tar ta-
lékból igyekezett fedezni. 
Segítettek ebben ésszerű ta -
karékosságukkal a gazdálko-
dó szervek is. 

A városi és a kerületi ta-
nácsok vagyona 1968-ba* 
264 millió forinttal növeke-
dett, s elérte a 988 mtlliót 
Ebből az állóeszközök érté-
ke 928 millió f o r i n t Az esz-
közök értékének növekedése 
22 millió volt, 252 millió az 
árvízvédelmi töltések és 
műtárgyak értéke. Ezek ko-
rábban nem szerepeltek a k i -
mutatásban, Az állami va-
gyonnal való gazdálkodásban 
különösen fontos volna az 
épületek állagának megóvá-
sa. Erre azonban nincs elég 
erő: az értékcsökkenés két-
szer akkora, mint a felújítási 
alap. Az építőipari árak emel-
kedése is meghaladta az 
árrendezésre kapott pénz 
összegét 

Talán nem érdektelen, ha 
vázlatosan bemutatjuk, hogy 
miként használták fel a 
pénz egy-egy költségvetési 
területen. Az úgynevezett 
gazdasági ágazatban például 
fedezték a Belváros szabatos 
helyszínelésének, az általá-
nos rendezési tervnek, a má-
sodik Tisza-híd vázlatrajzá-

nak, a közvilágítás fejlesz-
tési tervének, a petőfitelepi 
szociális otthon bővítési ter-
vének és a tervezett város-
részek tömegközlekedési ter-
veinek költségeit. Megépítet-
ték a körtöltés habvédő fa-
Iának egy részét, és felújítot-
ták a vízelvezető rendszert. 

A szociális és egészségügyi 
ágazatban fejlesztették az 
üzemi orvosi hálózatot, 
úgyhogy ma már 30 orvos, 
28 üzemben, napi 114 órát 
rendel. Némileg javult a 
szakorvosi ellátás is. Befe-
jezték tavaly a TBC-gondo-
zóintézet röntgen-diagnoszti-
kai laboratóriumának kiala-
k í tásá t 

A kulturális ágazatbon 8 
művelődési otthonok száma a 
Vörösmarty utcai ú j művelő-
dési központtal növekedet t 
A kivitelezői kapacitás hiá-
nya gátolta az iskolák fel-
újítását. A Tömörkény Gim-
názium födémeinek megerő-
sítését csak úgy lehetett 
megoldani, hogy a Szilién 
sugárúti iskola építéséről át-
csoportosították a munka-
e r ő t 

A gondok, problémák elle-
nére is elmondható, hogy a 
tanács a költségvetésben 
rendelkezésre áüá anyagi 
eszközök felhasználásával jól 
szolgálta a lakosságot. Javult 
a gazdálkodás fegyelme is a 
múlt évben, vigyáztak a 
társadalmi tulajdonra, s be-
tartották a gazdálkodás sza-
bályai t Érdemes még egy-
szer emlékezetbe vésni: csak-
nem 300 millió forintos költ-
ségvetés és csaknem egymil-
liárd forint értékű vagyon 
állt Szeged rendelkezésére 
1968-ban. S ha nem is telt be-
lőle sok mindenre, ez bizony 
igen nagy pénz volt! 

Fehér Kálmán 

Somogyi Károlyné felvétele 

GYERMEKNAP — 1969 

Véleménycsere 
az összeurópai 
konferenciáról 

Háromnapos hivatalos len-
gyelországi látogatásának be-
fejeztével Ahti Karjalainen, 
finn külügyminiszter eluta-
zott Varsóból. A lengyel ve-
zetőkkel folytatott tárgyalá-
sait nemcsak Lengyelország-
ban, hanem külföldön is ko-
moly érdeklődés kísérte. 

Mint lengyel hivatalos he-
lyen közölték, a megbeszélé-
sek során Karjalainen rész-
letesen ismertette a finn kor-
mánynak az összeurópai ér-
tekezlet öszehívására vonat-
kozó álláspontját. Az euró-
pai biztonság kérdéseiről és 
az összeurópai értekezlet elő-
készítéséről folytatott véle-

Magyar építésügyi 
küldöttség Genfben 

Szilágyi Lajos építésügyi 
és városfejlesztési miniszter-
helyettes vezetésével szom-
baton magyar építésügyi 
küldöttség utazott Genfbe, 
ahol részt vesz az európai 
gazdasági bizottság lakásügyi 

építési és városrendezési bi-
zottságának 30. ülésszakán. 
A tanácskozáson többek kö-
zött Európa időszerű lakás-
ügyi, szociálpolitikai, lakó-
házfelújítási kérdéseiről tár-
gyalnak. 

Bz Apollo —10 úton a Föld felé 
Újabb tévéközvetítések — Üveggyapot az űrkabinban 

Leszállás a Csendes-óceánra: holnap délután 
ü tőn vannak a Föld felé 

az Apollo—10 űrhajó utasai. 
Az űrhajó, miután végrehaj-
totta a Lunar Modulé, nép-
szerű nevén a holdkomp, el-
ső próbáját a Hold térségé-
ben, szombaton — magyar 
idő szerint röviddel déli 12 
óra előtt — a Hold túlsó ol-
dalán kapcsolta be a hajtó-
művet, amely elindította a 
Föld felé vezető két és fél-
napos útra. 

A Hold körül megtett 29. 
fordulat néhány kellemetlen 
percet hozott az űrhajósok-
nak; túlságosan is közel ke-
rültek a holdkomp első fo-
kozatához, amely jelenleg a 
Hold körül kering. A máso-
dik fokozat már Nap körüli 
keringési pályára állt. Staf-
ford becslése szerint a tá-
volság nem volt több 15 ki-
lométernél, s az űrhajó pa-

(Folytatás 2- oldalon) 

Az Apollo—10 Hold körüli manővere. Az első rajzon (bal 
felső sarok) Cernan és Stafford átmásznak az Apollo—10-
ből a Snoopy-nak becézett holdkompba. A jobb felső 
sarokban a holdkomp a Hold felett van. Az alsó rajzok 
azt mutatják, hogyan tudnak visszatérni az űrhajósok a 
holdkompról az űrhajóba és hogyan keresik a leszállási 
helyet a Holdon, a júliusban induló Apollo—II legénysé-
ge számára. A rajzokat az amerikai Űrhajózási és Űr-

kutatási Hivatal készítette 

ménycsere a két kormány 
nézeteinek nagyfokú azonos-
ságát mutatta — hangsúlyoz-
zák lengyel hivatalos helyen. 

Ahti Karjalainen hazauta-
zása előtt sajtóértekezletet 
tartott, s azon a többi kö-
zött elmondotta, hogy Finn-
ország tudatában van annak) 
az értekezlet sikere elsősor-
ban a nagyhatalmak részvé-
telétől függ. „Kormányunk 
most sok országgal konzul-
tált — folytatta Karjalainen 
— és diplomáciai csatorná-
kon keresztül szondázást vé-
gez, hogy jól megismerje az 
egyes országok álláspontját 
és elgondolásait, s megte-
remthesse az értekezlet ösz-
szehívásának legjobb előfel-
tételei t Eddig egyetlen or-
szág sem nyilatkozott az ér-
tekezlet összehívásának esz-
méje ellen. Az a tény, hogy 
Finnország ez ügyben memo-
randumot küldött az Egye-
sült Államokhoz és Kanadá-
hoz, vagyis két Európán kí-
vüli országhoz, eddig nem 
váltott ki ellenző megjegy-
zés t 

A moszkvai 
tanácskozás 
nyilatkozata 

A moszkvai előkészítő ta-
nácskozásra összegyűlt kom-
munista és munkáspártok 
képviselői szombaton közös 
nyilatkozatban testvéri szo-
lidaritásukról biztosították a 
bebörtönzött haiti hazafiakat 
és követelték azonnali sza-
badadonbocsátásukat. 

— Felszólítjuk a világ de-
mokratikus közvéleményét, 
hogy emelje fel szavát a 
Duvalier-terror áldozatainak 
védelmében — hangzik a 
kommunista és munkáspár-
tok nyilatkozata. 


